
Text: Svatopluk K. Jedlička

Žichlínek je malá východočeská obec, ležící coby
kamenem dohodil od Lanškrounu. Nebylo by na
ní vcelku nic pozoruhodného, kdyby nepatřila do
farnosti, kterou spravuje římskokatolický farář
polského původu Zbigniew Czendlik, populární
nejen ve svém regionu. Před čtyřmi roky se roz-
hodl, že zdejší chátrající a nevyužívanou faru pro-
mění na přístřeší pro rodiny vychovávající děti
v pěstounské péči. Samotná fara však jako histo-
rická budova nebyla pro tento účel příliš vhodná,
a proto se rozhodl nejen pro její rekonstrukci, ale
i pro přístavbu dalšího, moderně koncipovaného
objektu. Díky jeho charismatické povaze se mu
z grantů a velkých i menších příspěvků podařilo
nastřádat potřebných 12,5 milionu korun. V za-
čátcích mu pomohla zejména jeho kamarádka,
zpěvačka Lucie Bílá. Výtěžek z dražby jejích sva-
tebních šatů byl prvním finančním příspěvkem.
Později ve prospěch tohoto projektu uspořádala
benefiční koncert, s benefičním představením se
přidal i Bolek Polívka – abychom jmenovali
z mnoha donátorů alespoň ty, které všichni zná-
me. Dnes zde už druhý školní rok žijí dvě rodiny
celkem s jedenácti dětmi. Přestěhovali se sem
z Českého Těšína a Bystřice pod Hostýnem.

V Domě pro děti s mámou a tátou, jak tady rodin-
nému dětskému domovu říkají, můžete potkat
leckoho zajímavého. Na návštěvy jezdí za dětmi
nejen již jmenovaní umělci a církevní představite-
lé. Mohli jste tu potkat Miss World Ta�ánu Ku-
chařovou, častějším hostem tu bývá například
Kateřina Neumannová. Věřme, že je to nejen
proto, že v Žichlínku starostuje Jiří Šebrle a v ne-

dalekém Lanškrounu je místostarostou Ing. Jan
Šebrle – v jeho případě shoda jména se zdejším
rodákem, světovým rekordmanem v desetiboji,
není vůbec náhodná. Loni na podzim jste mezi
dětmi mohli zahlédnout i rotariány, členy RC
Hradec Králové. Také oni, mezi mnoha jinými,
přispěli k vytvoření tohoto místa pohody a poroz-
umění.

O jejich návštěvě nám vyprávěl jeden z účastní-
ků, Ing. Petr Novotný.

Zhruba před dvěma lety byl hostem našeho Ro-
tary klubu pan farář Czendlik. Již tehdy si získal
naši přízeň svým bezprostředním vystupováním
i svou činností, která je tak podobná cílům Rota-
ry. Tehdy se nám také zmínil o faře v Žichlínku
a svém záměru. Když se později obrátil i na náš
klub s prosbou o pomoc, nikdo z nás neváhal.
Shromáždili jsme 35 tisíc korun, tedy částku,
která postačovala na pořízení jednoho konkrét-
ního předmětu - krbových kamen. Podle psycho-
logů právě krb s otevřeným ohništěm dodává
prostoru pocit intimnosti, sounáležitosti, prostě
dotváří rodinnou atmosféru. Protože jsme chtěli
poznat, jak se rodiny v novém domově zabydlely,
„zkolaudovat“ a odzkoušet krb, i náš dar slav-
nostně předat, uspořádali jsme do Žichlínku
klubový výlet.

Krbová kamna udržují teplo domova nejen v zimě. Foto: Svatopluk K. Jedlička
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RC Hradec Králové

Rekonstrukcí a dostavbou staré fary vznikl moderně koncipovaný objekt. Foto: Milan Schembera

Projekt RDD podporuje od jeho počátku Lucie Bílá. Stala
se i „velkou“ kamarádkou jeho „malých“ obyvatel.
Foto: Milan Schembera

Prezident RC Hradec Králové Zdeněk Jirousek (vlevo)
a farář Zbigniew Czendlik při slavnostním předání daru
královéhradeckých rotariánů. Foto: Petr Novotný
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Cestu jsme začali v Lanškrounu, městě pozoru-
hodném z více důvodů. První zastávkou a překva-
pením byl kostel sv. Václava, kde jsme se
zúčastnili mše celebrované naším hostitelem, fa-
rářem Czendlikem. Již samotný vstup do krásně
upraveného kostela, bíle zářící stěny i strop (jak
rozdílné oproti obvyklé zšeřelosti chrámů a kos-
telů), vše osvětlené, prostor příjemně vytopený
a hlavně zcela zaplněný lidmi – to vše v nás vyvo-
lalo hned na počátku příjemnou náladu. Vlastní
mše díky p. Czendlikovi měla vrcholně lidský cha-
rakter. Nechybělo ani přivítání rodiny křtící své
šestiměsíční dítko, ani nás rotariánů. A závěr
opět zcela netradiční – p. Czendlik se u východu
s každým osobně rozloučil slovy, úsměvem i po-
dáním ruky.

Před kostelem na nás čekal již lanškrounský mís-
tostarosta, který nám představil „své“ město
a připravil nám tak další překvapení - funguje zde
řada domácích i cizích firem, nízká je nezaměst-
nanost, bezproblémové obyvatelstvo, město je
bohaté na řadu nových staveb. Patří mezi ně na-
příklad nová hokejová hala pojmenovaná po Bo-
žovi Modrém, zdejším rodákovi a čestném
občanovi města, legendárním hokejovém branká-
ři poválečné éry. S jeho sportovní kariérou i s tím,
jak ho v padesátých letech komunisti pět let věz-
nili a zničili mu život tak, že ve svých 47 letech ze-
mřel, jsme se seznámili na zajímavé výstavě
v městském muzeu. Byli jsme pozváni na prohlíd-

ku historické radnice se zcela moderním interié-
rem, který dle slov pana místostarosty musí půso-
bit přívětivě na každého, kdo sem přijde vyřídit
své záležitosti. Mohli jsme jen konstatovat, že
v Lanškrounu je sedmnáct let svobody nepochyb-
ně znát. Závěr krátké hodinové „exkurze“ do ži-
vota města jsme ukončili u kávy v malé kavárně
s typickým jménem „Nebe“.

Hlavní objekt našeho zájmu, rodinný dětský do-
mov v Žichlínku, jsme navštívili v doprovodu pana

faráře Czendlika. Při prohlídce objektu se nám po-
tvrdil obecně rozšířený názor, že je to vskutku
kněz třetího tisíciletí – myšlením i činy, schopností
získat pro realizaci dobré věci své okolí. Náš dar
během návštěvy symbolicky předal prezident klu-
bu Zdeněk Jirousek. V krbu zažehl oheň přinášejí-
cí teplo domova. Jak přitom s dojetím poznamenal
Tony Červenka, čestný člen našeho klubu a člen
našeho partnerského „twin clubu“ z britských
měst Frodsham a Helsby, byla to návštěva, na kte-
rou asi jen tak nezapomeneme. �

Děti oplatily Bolkovi Polívkovi benefiční vystoupení ve Svitavách návštěvou jeho Valašského království.
Foto: archiv rodiny Rácekových
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Text: Filip Struhárik
Foto: archív klubu

Krátko po svojom založení pridal RC Martin ku
svojím dalším aktivitám aj trvalý patronát nad
detským dopravným ihriskom Martin-Sever, kto-
ré roky predtým chátralo a nevyužívalo sa. O jeho
rekonštrukcii sa začalo hovori� už v roku 2004.
RC Martin spoločne so svojím partnerským klu-
bom RC Žilina ponúkol prefinancovanie rekon-
štrukcie a dobudovania dopravného ihriska
v hodnote 2,3 milióna korún. V rámci prvej etapy
rekonštrukcie boli opravené asfaltové plochy,
svietidlá, chodníky a technika, ktorá slúži na do-
pravnú výchovu. V septembri roku 2005 začala
teoretická čas� dopravnej výchovy a o pol roka
neskoršie aj praktická na ihrisku. Na jar v roku
2007 sa začne rekonštrukcia učební, ktorých pro-
jekty sú už vypracované.

V meste je vyše 200 tried v základných školách
a 	alších 20 v školách materských. Všetky absol-
vujú počas školského roka túto systematickú
prípravu. Ide teda o zhruba pä�tisíc detí, ktoré
budú vychovávané Centrom vo
ného času Kama-
rát, a to v spolupráci s Dopravnou políciou
a Mestskou políciou Martin. Posledný ročník
materských škôl sa zameriava na zvládanie den-
ných základných situácií a na bezpečnos� pri

hrách a ceste do školy. Žiaci prvého stupňa zá-
kladných škôl už rozoznávajú dopravné znače-
nia, naučia sa základy prvej pomoci a ako
zvládnu� jazdu na bicykli, skejtborde či korču-
liach. Dopravná výchova detí je významný prvok
v znižovaní tragédií na našich cestách. Výsledok
snažení, na ktorých sa nemalou mierou dlhodobo
podie
a aj RC Martin, sa v tejto oblasti nepo-
chybne ukáže čoskoro. �

RC Martin


